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قیمت نفت صعودی شد
اینکــه  از  پــس  نفــت  قیمــت 
تولیدکننــدگان اوپک پــلاس، افزایــش 
را  قبــل  ماه هــای  مشــابه  تولیــد 
در  کردنــد،  تصویــب  جــولای  بــرای 
آســیا بــازار  روز دوشــنبه  معامــلات 

 افزایش یافت.
به گزارش ایســنا، بهــای معاملات 
نفت برنت با یک دلار و ۳۴ سنت معادل 
۲.۱۳ درصــد افزایش، بــه ۶۴ دلار و ۱۲ 
ســنت در هر بشــکه رســید. معاملات 
نفت برنــت روز جمعه بــا ۰.۹ درصد 
کاهش بسته شد. بهای معاملات وست 
با یک دلار و  اینترمدیت آمریــکا  تگزاس 
۵۲ سنت معادل ۲.۵ درصد افزایش، به 
۶۲ دلار و ۳۱ ســنت در هر بشکه رسید. 
شــاخص نفت آمریکا روز جمعه، ۰.۳ 
درصد کاهش داشــت. هر دو شاخص، 
هفته گذشته، بیش از یک درصد کاهش 

یافتند.
هــدف  بــا  متحدانــش  و  اوپــک 
بازپس گیــری ســهم بــازار و مجازات 
تولیدکننــدگان متخلف این گــروه، روز 
شــنبه با افزایــش تولید بــه میزان ۴۱۱ 
هزار بشــکه در روز در جولای موافقت 
کردنــد و برای ســومین مــاه، افزایش 
تولید مشــابه را تصویــب کردند. انتظار 
می رفت ایــن گروه درباره افزایش تولید 
بیشــتری گفت وگو کند. از این رو تصویب 
افزایــش تولید مشــابه ماه هــای قبل، 
با اســتقبال بازار روبه رو شــد و قیمت 
نفــت افزایــش یافــت. معامله گــران 
نفت گفتند کــه افزایش تولید ۴۱۱ هزار 
بشــکه در روز، پیش از این در معاملات 
آتی برنت و وســت تگزاس اینترمدیت 
به حســاب آمده بود. بانــک کامن ولث 
اســترالیا، روز دوشــنبه در یادداشــتی 
اعلام کــرد: انگیزه اصلی بــر مجازات 
اعضــای اوپک پــلاس ماننــد عــراق و 
قزاقستان که دائما بالاتر از سهمیه های 
تعهد شــده خود نفت تولیــد کرده اند، 
متمرکــز شــده اســت. طبق گــزارش 
روز پنجشــنبه خبرگــزاری اینترفکــس 
روســیه به نقــل از معــاون وزیر انرژی 
قزاقســتان، این کشــور به اوپک اطلاع 
داده اســت که قصد نــدارد تولیدش را 
کاهش دهد. تحلیلگــران بانک گلدمن 
ســاکس با نگاهی به آینــده، پیش بینی 
آگوســت،  اوپک پــلاس در  کــه  کردند 
افزایش نهایی تولید ۰.۴۱ میلیون بشکه 

در روز را اجرا خواهد کرد.
در همیــن حال، تحلیلگــران اظهار 
کردنــد: ســطح پایین ذخایر ســوخت 
آمریکا، در آســتانه فصل توفــان بالاتر 
از حد متوســط، نگرانی های مربوط به 
عرضه را تشدید کرده است. تحلیلگران 
یادداشــتی  در   ANZ بانکــی  گــروه 
نوشتند: دلگرم کننده تر از همه، افزایش 
چشــمگیر تقاضا برای بنزین در آستانه 
شــروع فصل رانندگــی در آمریکا بود. 
آنها افزودند: افزایش تقریبا یک میلیون 
بشکه در روز، ســومین افزایش هفتگی 

بالا در سه سال گذشته بود.
بر اســاس گــزارش رویترز، شــرکت 
خدمات میــدان نفتی بیکــر هیوز، روز 
جمعه در گــزارش هفتگی خود اعلام 
کــرد تعــداد دکل های نفتــی فعال در 
آمریــکا، هفته گذشــته بــرای پنجمین 
هفته کاهــش یافت و با چهــار حلقه 
کاهش، به ۴۶۱ دکل رسید که پایین ترین 

میزان از نوامبر سال ۲۰۲۱ بود.

از دل البرز تا آستان رضا(ع)
آیین افتتاح پروازهای مسافری فرودگاه 

بین المللی پیام از ۱۵ خرداد

به گزارش روابط عمومی منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی پیام، 
محسن حسنلو عنوان کرد: برقرار کردن پروازهای مسافری از این فرودگاه 
بــا توجه بــه ظرفیت های بــالای پیام در حوزه مســافری یکــی از اولویت های 
تعریف شده در پیام بود که به همین منظور در دوره جدید این مهم در دستور کار 
قــرار گرفت. وی تصریح کــرد: در مجموع با فعالیت های انجام شــده و در گام 
نخســت، پروازهای مسافری از فرودگاه بین المللی پیام به مقصد مشهد مقدس 
برقرار شــده است. حسنلو با اشــاره به نزدیکی پیام به پایتخت و قرار گرفتن این 
فرودگاه به عنوان معین مهرآباد، خاطرنشان کرد: وجود چهار هزار واحد صنعتی 
و تولیدی در اســتان البرز، نزدیک بودن این اســتان به تهران و امکان بهره مندی 
مردم دیگر اســتان ها از جمله زنجــان، قزوین و تهران از پروازهای مســافری از 
مهم ترین دلایلی است که موجب شد تا انجام پروازهای مسافری از پیام اجرائی 
شود. مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی پیام در ادامه با بیان 
اینکه در فاز بعدی  شــاهد انجام پروازهای مسافری از این فرودگاه به دیگر نقاط 
کشــور خواهیم بود، گفت: در گام بعدی، مســیرهای پروازهای دیگری از جمله 

مقصد اهواز به پیام و بالعکس برقرار خواهد شد.

مزیت ها و ضرورت های توسعه باتری های آبی
حسین میرافضلی. کارشــناس انرژی:  جهان با سرعت در حال گذار از برق 
فســیلی به سمت برق خورشیدی اســت و ایران نیز برای خروج از بحران 
ناتــرازی مجبور به احداث ۳۰ تا ۵۰ هزار مگاوات نیروگاه های خورشــیدی در پنج 
سال آینده است. ایران مجبور است در پنج سال آینده سهم گاز در گرمایش خانه ها 
را ۳۰ تا ۵۰ درصد کاهش دهد و برق را جایگرین آن کند. اصلی ترین نقطه ضعف 
نیروگاه های خورشیدی، تأمین  نکردن برق در شب و زمان وجود ابر در آسمان است. 
راهکار اساسی حل این مشکل، احداث باتری های آبی یا همان نیروگاه های مقیاس 
کوچک تلمبه ای ذخیره ای در سراسر مناطق مستعد در کوهای های البرز و زاگرس 
است. حجم ســرمایه گذاری برای احداث باتری خورشیدی با ظرفیت ذخیره صد 
مگاوات برق بیشــتر از احداث باتری آبی با همین ظرفیت اســت. عمر باتری های 
لیتیومی به طور متوسط ۱۰ سال و عمر باتری آبی حدود  صد سال است. باتری های 
لیتیومی وارداتی و باتری های آبی متناسب با مزیت های کشور، صددرصد ساخت 
داخل اســت. ما از ســاعت ۱۲ شب تا هشت صبح در شــبکه برق مازاد داریم، با 
احداث ۳۰ تا ۵۰ هزار مگاوات نیروگاه خورشیدی، از ساعت هشت صبح تا ۱۲ ظهر 
نیز در شــبکه برق مازاد خواهیم داشت. اما از ظهر تا حدود ۱۱ شب میزان مصرف 
برق زیاد می شود و خصوصا نزدیک غروب آفتاب تا حدود نیمه  شب با مشکل تأمین 
برق مواجه خواهیم شــد. در این شــرایط، باتری های آبی به داد شبکه می رسند و 
قادر هســتند کل کسری برق شــبکه را تأمین کنند. ما باید حدود ۳۰ هزار مگاوات 
باتــری آبی با ظرفیت های مختلــف ۵، ۱۰، ۱۰۰ و هزار مگاواتی در مناطق مختلف 
کوهســتانی کشور احداث کنیم. با این اقدام، ضمن اشتغال زایی درخور توجه، برق 
در محل نزدیک به مصرف تولید خواهد شد و هدر رفت برق در شبکه نیز به کمترین 
میزان خواهد رســید. با ســرمایه گذاری ۲۰ میلیارد تومانی نیز می توان یک نیروگاه 
تلمبه ای ذخیره ای کوچک احداث و به مرور شبکه ای از این نوع باتری ها در محل 
احداث کــرد. بنابراین در صورت خرید برق با قیمت جــذاب و حمایت بانک ها از 
ســرمایه گذاری های مردمی، امــکان احداث هزاران مگاوات باتــری آبی در نقاط 
مختلف کشور توسط ســرمایه های کوچک مردمی و بخش خصوصی طی مدت 
کوتاه وجود دارد. در برخی مناطق مســتعد کوهستانی کشــور، هزینه احداث هر 
مگاوات باتری آبی به ۱۰ میلیارد تومان می رســد. باتری های آبی کوچک و متوسط 

را می توان  بین شش ماه تا یک سال احداث کرد.
به دلیل اینکه برق باتری های آبی در ساعات اوج مصرف به شبکه تزریق می شود، 
 باید قیمت مناســبی بــرای خرید آن لحاظ شــود و جنبش ملــی جهت احداث 

باتری های آبی در مناطق کوهستانی کشور ایجاد شود.

شــرق: بر اســاس اعلام وزارت راه و شهرسازی، بازار مسکن ایران ســالانه به حدود یک میلیون واحد 
مســکونی جدید نیاز دارد، اما در سال های اخیر میزان عرضه ســالانه مسکن به بازار حدود ۳۰۰ هزار 
واحد مسکونی بوده است. در واقع میزان عرضه مسکن چیزی حدود یک سوم تقاضای بازار بوده است.
انباشــت تقاضای پاسخ داده نشده مسکن و از سویی کمبود شدید عرضه نسبت به تقاضا سبب 

شده است  بازار مسکن گرفتار چالش تورم بالا و کاهش مداوم قدرت خرید مصرف کنندگان شود.
پژمان جوزی، رئیس انجمن صنعت ســاختمان، معتقد اســت  شهرداری و نهادهای دولتی در 
یک فراینــد پیچیده اداری، هزینه های مختلف و پی درپی به ساخت وســاز تحمیــل کرده اند و این 
مســئله نه تنها به صورت مستقیم قیمت تمام شده مســکن را افزایش داده ، بلکه با کاهش انگیزه 
ســرمایه گذاران به ســرمایه گذاری در ساخت وساز و کمبود عرضه نســبت به تقاضا، بار دیگر و به 

صورت غیرمستقیم تورم مضاعف را به بازار مسکن تحمیل کرده است.

سهم گزاف زمین از قیمت تمام شده مسکن
پژمان جــوزی، رئیس انجمن صنعت ســاختمان، با حضــور در یک برنامــه تلویزیونی درباره 
مهم ترین موانع عرضه مسکن و روی گردانی ســرمایه گذاران از ساخت وساز توضیح می دهد: یکی 
از اصلی ترین چالش های ساخت وســاز در کشور مشکل تأمین زمین است و با وجود آنکه زمین در 
کشــور به حد کافی وجود دارد، دولت برای واگذاری زمین فرایند بســیار پیچیده و دشــواری دارد. 
همین مســئله سبب شده است  در حال حاضر ســهم زمین از قیمت تمام شده مسکن، عدد درخور 

توجهی باشد و در مواردی به ۶۰ تا ۷۰ درصد می رسد.
او با بیان اینکه صنعت ســاختمان یکی از صنایع پیشران اقتصاد محسوب می شود و با بیش از 
۱۵۰ شــغل در بخش های پیشین و پسین در ارتباط اســت، توضیح داد: «متأسفانه، در حال حاضر 
چالش هــای متعددی در ایــن صنعت وجــود دارد. هرچند  برخی چالش ها بــا همکاری انجمن 
صنعت ســاختمان و کمیســیون های تخصصی مجلس در حال رفع اســت، اما موانع کسب وکار 
در این صنعت بســیار اســت. برای مثال، انحراف ســازمان های ناظر مانند سازمان نظام مهندسی 
ساختمان، یک عارضه جدی اســت و در مبحث صدور مجوزهای ساخت وساز مشکلات عدیده ای 
وجود دارد و بوروکراسی فرســاینده اداری در این زمینه، موانعی جدی برای فعالان صنعت ایجاد 

کرده اســت. همچنین اصلاح برخــی قوانین از جمله 
قانون پیش فروش از دیگر موارد ضروری است که در 
کمیســیون حقوقی و قضائی مجلس در حال بررسی 

و اصلاح است».
رئیس انجمن صنعت ســاختمان در ادامه گفت: 
«در حال حاضر صنعت ســاختمان درگیر دو چالش 
اصلی است؛ یکی مشــکل تأمین اجتماعی و دیگری 
مالیات . ســابقه اصلاح قانــون تأمیــن اجتماعی به 
ســال ۱۳۵۲ بازمی گردد و در این ســال ها حدود ۱۲ تا 
۱۳ بار دســتخوش تغییر شده اســت که این موضوع 
نشان دهنده ضعف در فرایند قانون گذاری در خصوص 
گرفتن عوارض مربوط به تأمین اجتماعی و حق بیمه 
است. در برخی ســال ها، قوانین به طور مکرر و بدون 

انسجام تغییر کرده اند؛ برای مثال در سال ۱۴۰۱ یک قانون وضع شده و مجددا در سال ۱۴۰۲ قانون 
دیگری جایگزین آن شده است».

جوزی افزود: «یکی از دلایل این ناپایداری، حضور نداشــتن ذی نفعان در فرایند تدوین و تصویب 
قوانین اســت و معمولا این قوانین، بدون آسیب شناســی دقیق و  حضور نمایندگان صنعت، پشت 
درهای بســته تصویب می شــوند. یکی از دلایل اصلی این فشارها، کســری بودجه سازمان تأمین 
اجتماعی است. در گذشته این فشار بیشتر بر اصناف وارد می شد، اما امروزه به صورت ناعادلانه ای 
به ســمت صنعت ساختمان منتقل شده اســت». رئیس انجمن صنعت ســاختمان توضیح داد: 
«فلسفه وجودی حق بیمه، بر مبنای برآورد نیروی کار مورد استفاده در ساخت یک بنا و به نسبت 
زیربناســت، اما در عمل این اصل رعایت نمی شــود. به عنوان مثال، بنای صد متری ممکن است به 
همان میزان نیروی کار نیاز داشــته باشد، فارغ از کاربری آن (مسکونی یا تجاری)، اما عوارضی که 
برای کاربری تجاری محاســبه می شود، چندین برابر کاربری مسکونی است. این در حالی است که 
مصرف نیروی کار برابر است و این نشان دهنده ضعف در سیستم محاسبه عوارض و بیمه است».

افزایش ناگهانی عوارض ساختمانی
او ادامه داد: «در سال های مختلف درصدهای متفاوتی برای عوارض در نظر گرفته شده است. 
برای نمونه، در سال ۱۳۸۶، چهار درصد از دستمزد ماهانه کارگر به ازای هر مترمربع در نظر گرفته 
شــد. همین میزان در سال ۱۴۰۱ نیز تکرار شد. اما در برخی سال ها، این میزان ناگهان افزایش یافته 
اســت؛ در سال ۱۳۹۳، میزان عوارض به ۱۵ درصد و در سال ۱۴۰۲ به ۲۵ درصد رسید. اخیرا نیز به 
دولت مجوز داده شــده تا این میزان را تا ۳۰ درصد افزایش دهد. این افزایش ها فشــار سنگینی بر 
صنعت ســاختمان وارد کرده اســت». در حال حاضر، این نرخ ها به ۲۷.۵ درصد رسیده  و به زودی 
ممکن اســت به ۳۰ درصد نیز برســد. این در حالی است که صنعت ســاختمان، به عنوان یکی از 
معدود صنایعی که تأثیرپذیری مستقیمی از تحریم ها ندارد، می تواند نقش مؤثری در توسعه کشور 

ایفا کند، اما ما به جای حمایت، عملا در حال وارد کردن آسیب به آن هستیم.
رئیــس انجمن صنعت ســاختمان تأکید کــرد: «کارفرمای صنعت ســاختمان به عنوان بخش 
خصوصی، در همان ابتدای پروژه، حق بیمه را پرداخت می کند، اما  زمانی که قصد پرداخت حقوق 
کارگران شــاغل در آن پروژه را دارد، دوباره بحث پرداخت حق بیمه مطرح می شــود. در واقع، این 

پرداخت ها به کارت مهارت متصل می شود.  کارت مهارت نوعی فریب برای کارفرمایان است».
جــوزی توضیــح داد: «در حالی که صدها هزار  کارگر در صنعت ســاختمان فعال هســتند، در 
ســال های گذشــته تنها برای حدود ۳۰ تا ۴۰ هزار کارت مهارت صادر شــده اســت. ما نمی توانیم 

کارگــران را مجبور کنیم برای دریافــت کارت مهارت اقدام کنند. حال اگر ایــن افراد کارت مهارت 
ندارند، سؤال اینجاست که چرا در ابتدای پروژه حق بیمه از کارفرما اخذ می شود؟».

او در ادامه گفت: «عرض بنده این اســت که حدود ۷۰ درصد نیروی کار در صنعت ســاختمان 
را اتباع خارجی تشــکیل می دهند؛ چه این موضوع قانونی باشد و چه غیرقانونی، واقعیت موجود 
این اســت. مطابق برخی برآوردها در کشور حدود هفت تا هشت میلیون نفر تبعه خارجی زندگی 
می کنند که اکثر آنان در صنعت ساختمان فعال هستند. حالا پرسش این است که اگر سازمان تأمین 
اجتماعی این افــراد را بیمه نمی کند، چرا هزینه بیمه آنها را از کارفرما می گیرد؟ و اگر این مبالغ را 

دریافت می کند، چرا پوشش بیمه ای برای این کارگران ارائه نمی دهد؟».
رئیــس انجمن صنعت ســاختمان توضیح می دهــد: «من فکر می کنم برای حل این مســئله، 
دو راهکار اساســی وجود دارد؛ اول اصلاح ریشــه ای قانون در مجلس شــورای اسلامی است که 
خوشبختانه این موضوع از سوی کمیسیون عمران در حال بررسی است. موضوع دوم اصلاح نحوه 
اجرای قانون است. در حال حاضر، نحوه اجرای این قانون نیز دچار اشکال است. چرا باید حق بیمه 
به صورت نقدی و در ابتدای پروژه پرداخت شــود؟ چرا به صورت مرحله ای و هم زمان با پیشرفت 
پروژه محاســبه و اخذ نمی شــود؟ اگر حقوق کارگران در طول زمــان و مرحله  به  مرحله پرداخت 

می شود، چرا حق بیمه باید   یک جا و پیشاپیش پرداخت شود؟».
جــوزی همچنین می گویــد: «در حال حاضر، صدور پروانه ســاخت بــدون پرداخت حق بیمه 
امکان پذیر نیســت. من نامه ای از نهاد ریاست جمهوری و آقای دکتر عباس رضایی دریافت کرده ام 
که خطاب به انجمن صنعت ساختمان صادر شده و در آن مطالبی از سوی معاونت بیمه ای تأمین 
اجتماعی، جناب آقای دکتر محمدی، مطرح شــده است با این مضمون که «عمده عوارض صدور 
پروانه ســاختمانی مشمول کســر حق بیمه نمی شود». در پاســخ به این ادعا باید گفت  عوارضی 
همچون ارزش بهینه سال هاست  دیگر وجود ندارد. عوارض متفرقه نیز همین طور. در برخی موارد 

تنها مبلغ بسیار کمی به آموزش  و پرورش اختصاص پیدا می کند».
او در ادامه توضیــح می دهد: «من برای نمونه یک فیش از یکی از پروژه ها را مثال می زنم. کل 
مبلغ فیش ۲۳ میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومان اســت  که ۲۲ میلیارد و ۴۰۰ میلیون تومان آن مشــمول 
حق بیمه شــده اســت؛ یعنی بیش از ۹۰ درصد مبلغ. اگر تنها دو تا سه درصد مشمول حق بیمه 
نیست، پس چگونه این رقم سنگین محاسبه شده است؟ 
این موضوع نیازمند بررســی دقیق تر و شفاف سازی جدی 

است».
رئیس انجمن صنعت ســاختمان تأکیــد می کند: «در 
همین نامه رســمی، ادعا شده است  پرداخت این مبلغ در 
سه ســال و بدون دریافت ســود انجام می شود، اما بنده 
به تمامی افرادی که صدایم را می شنوند توصیه می کنم  
فردا شخصا به ســازمان تأمین اجتماعی مراجعه کرده و 
ببینند  در عمل چند قســط برای پرداخت تعیین می شود؟ 
در بهتریــن حالــت، این مبلغ در قالب دو یا ســه قســط 
پرداخت می شــود نه طی سه ســال. این تفاوت ها نشان 
می دهد  نه تنها ریشه قانون دچار اشکال است، بلکه نحوه 
اجرا و نظارت نیز ناکارآمد است. ما باید این مسئله را هم 

در حوزه تقنین و هم در حوزه اجرا به صورت جدی پیگیری کنیم».

فرایند غیرمنطقی دریافت مالیات از سازندگان
رئیس انجمن صنعت ساختمان می گوید: «این گونه فشارها و موانع سبب شده است  آمار صدور 
پروانه های ســاختمانی مدام در حال کاهش باشد. در خصوص مالیات هم همین نگاه وجود دارد. 
بحث ما پرداخت نکردن بیمه یا مالیات نیســت؛ اتفاقا  باور داریــم که پرداخت مالیات و حق بیمه 
وظیفــه ای قانونی اســت؛  تأکید ما بر نحوه اجــرا، روش وصول و عدالــت در تخصیص این وجوه 
اســت. به ویژه آنجا که سازمان تأمین اجتماعی پول را دریافت می کند، اما کارگری در قبال آن بیمه 
نمی شــود». جوزی توضیح می دهد: «نکته حائز اهمیت درباره مالیات آن اســت که مالیات باید بر 
مبنای عقلانیت و با در نظر گرفتن منافع عمومی وضع شود. مالیاتی که به صنعت ساختمان ضربه 

وارد می کند، نمی تواند مالیات صحیحی باشد.
بخشــی از مالیات های مرتبط با صنعت ساختمان همچون مالیات بر نقل وانتقال موضوع ماده 
۵۹ قانون مالیات های مســتقیم که سال هاست مرسوم بوده و براساس آن بابت نقل وانتقال ملک، 
درصدی از ارزش منطقه ای دریافت می شود، منطقی تلقی می شود. تا پیش از سال ۱۳۹۵، مالیات 
بر عملکرد ساخت وســاز موضوع ماده ۷۷ هم معقول بود و حــدود ۱۰ درصد از ارزش منطقه ای 
پس از اخذ پایان کار محاسبه می شد، اما از سال ۱۳۹۵ به بعد  رویکردی جدید در پیش گرفته شده 
که مطابق آن باید اظهارنامه مالیاتی ارائه شده و ۲۵ درصد سود به عنوان مالیات پرداخت شود. در 
ظاهر این روش نیز مطلوب است، ولی شرط منطقی و منصفانه آن است که اجازه داده شود پروژه 

به پایان برسد، سپس بر اساس حساب و کتاب نهایی، سود یا زیان واقعی تعیین شود».
او تأکیــد می کند: «در عمل، بســیاری از ســازندگان به  علت مشــکلات تأمین مالــی، ناچار به 
پیش فروش واحدها هســتند. در این شرایط که پروژه هنوز به سرانجام نرسیده و میزان سود یا زیان 
مشخص نیست، سازمان امور مالیاتی اصرار به دریافت مالیات بر مبنای فرض سود دارد. این اقدام 
ناعادلانه اســت و متأسفانه ســازمان امور مالیاتی شــنونده نظرات کارشناسان این بخش نیست و 

نشست های درخواستی را بارها لغو کرده است».
رئیس انجمن صنعت ساختمان همچنین می گوید: «در حالی که در تعاریف جهانی، ساخت وساز 
«تولید» تلقی می شــود، در نظام مالیاتی کشور ساخت وســاز «خدمات» در نظر گرفته می شود، اما 
مثلا در قانون «جهش تولید مســکن» ساخت وساز عنوان «تولید» را یدک می کشد ولی در مجموع 
ســازنده یا توسعه گر در کشور به عنوان تولیدکننده به رســمیت شناخته نمی شود و متأسفانه زمان 

قانون گذاری هم نظر متخصصان هر بخش و از جمله صنعت ساختمان نادیده گرفته می شود».

پژمان جوزی، رئیس انجمن صنعت ساختمان از مهم ترین موانع سرمایه گذاری در بازار ملک می گوید 
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